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MŠ a ZŠ Hvožďany

FC VIKTORIA PLZEŇ ŽENY 
V NAŠÍ OBCI

V sobotu 6. června se na fotbalovém hřišti ve Starém Smolivci konalo zajímavé 
exhibiční utkání týmu místních nadšených fotbalistů a týmu žen z FC VIKTORIA PLZEŇ. 
Zápasu přidal na atraktivnosti fakt, že šlo o střetnutí celku z nejvyšší české ligy žen 
a nejnižší fotbalové třídy mužů J, (aktuálně se FC VIKTORIA – ženy nachází na 3. místě 
prvoligové tabulky). Dlouhodobé přípravy vyvrcholily týden před akcí, kdy se za pomoci 
obecního úřadu, činovníků klubu, samotných fotbalistů a přátel smoliveckého fotbalu 
zvládlo zkrášlit a připravit areál, aby dobře reprezentoval naší obec. Prioritní cíl, který si 
kluci zavdali, byl, aby se u nás všem hostům líbilo a zvláště pak hráčkám z Viktorie. 
O galantnosti místních fotbalistů nemůže být sporu, protože holkám z Plzně přenechali 
i svojí domácí milovanou šatnu.

Galantnost si naši kluci udrželi i do zápasu a zvláště pak v druhé půli, kdy holkám 
nechali míč na kopačkách většinu času J ... Rád bych napsal, že kluci byli lepší 
a kontrolovali výsledek, ale opak by byl pravdou. Holky svojí předvedenou hrou ukázaly, 
že si ne náhodou drží třetí „flek“ prvoligové tabulky a nejednou v zápase z kluků udělaly 
pouhé diváky J.

Po začátku utkání se kluci začali bránit náporu holek a tato role jim vyhovovala natolik, 
že v ní zůstali po zbytek utkání J. Mnoho diváků tak překvapilo, že to byli právě naši 
muži, kteří jako první gólově udeřili a po kombinační souhře, kdy obranou soupeřek projeli 
jako nůž máslem, poprvé vsítili. Že to nebyla náhoda, kluci dokázali vstřelením druhého 
gólu, kdy se pěkně levou nohou a po individuální akci trefil Michal Tyrpekl, který tímto 
podtrhl svojí roli druhého nejzkušenějšího hráče na hřišti. (Sluší se zmínit toho 
nejzkušenějšího, který se své šance v útoku nezalekl a patřil k největším bojovníkům 
na hřišti. Právě Jirka Beneš je příkladným fotbalistou, nejdéle působícím členem 
našeho týmu a samozřejmě kamarádem. Jirkovi tímto za celou kabinu děkujeme.)

pokračování na str. 9
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Významná jubilea
v srpnu 2020

Trhlíková Alena Mladý Smolivec 65

Hladík Karel  Starý Smolivec  70

Skýpalová Markéta Mladý Smolivec 71

Krejnický Josef  Starý Smolivec  71

Skuhravý František Starý Smolivec  72

Friedrich Otakar Radošice  72

Hellerová Marie Radošice  73

Skuhravá Růžena Budislavice  75

Kuglová Marie  Starý Smolivec  76

Myslivcová Anežka Mladý Smolivec 76

Sedláčková Marie Mladý Smolivec 79

Straková Marie  Mladý Smolivec 82

Zprávy z naší obce
Vážení čtenáři, přináším další pokračování zpráv z naší obce, 

které se udály v měsíci červnu a byly projednány na červnovém 
zasedání zastupitelstva obce. Předně bych se Vám všem měl omlu-
vit, neboť jsem v minulém čísle uvedl, že obec vlastní akcie spole-
čnosti Kanalizace a vodovody Starý Smolivec. Samozřejmě mělo 
být uvedeno Starý Plzenec. Doufám, že jsem Vám nezamotal hlavu 
nějak moc, bohužel jsem si toho všiml, až když jsem noviny doma 
četl a už jsme je všichni měli ve svých schránkách.

Zastupitelstvo bylo zahájeno v 18 hodin v zasedací místnosti 
Obecního úřadu v Mladém Smolivci. Program svojí bohatostí 
dopředu napovídal, že se jednání dozajista protáhne do pozdních 
hodin. Jednání začalo jako vždy povinnými body, ve kterých bylo 
stanoveno, kdo bude zapisovat, kdo ověřovat a jakým programem 
se bude jednání řídit. Hned v začátku bylo schváleno několik bodů. 
Například dodatek ke smlouvě na opravu požární nádrže ve Starém 
Smolivci u Valentů, která jak jste si jistě všichni všimli, získala nový 
kabát a musím říci, že vypadá moc dobře. Rovněž byl projednán 
dodatek ke smlouvě na poskytování služeb pověřence pro ochranu 
osobních údajů, který se týkal slevy pro rok 2020 na poloviční 
částku pro Obec i pro Mateřskou školu Starý Smolivec. Dořešili 
jsme odprodej pozemku pod trafostanicí v Mladém Smolivci firmě 
ČEZ Distribuce a. s., o kterém jsme jednali na zastupitelstvech 
minulých. Bylo potřeba nejprve zveřejnit záměr prodeje a poté 
mohl být prodej schvalován. Dalšími body bylo schvalování přijetí 
dotací od Plzeňského kraje pro naše výjezdové jednotky hasičů 
zařazených do kategorie V (Starý Smolivec, Dožice, Radošice, 
Budislavice), na které obdrží obec finanční dotaci ve výši 
21 900 Kč na jednu jednotku. Rovněž obec obdržela dotaci od 
Plzeňského kraje na zachování prodejen v malých obcích Plzeň-
ského kraje ve výši 67 000 Kč na obchody v Radošicích, Starém 
Smolivci a pojízdnou prodejnu v Dožicích.  Rovněž jsme obdrželi 
dotaci na druhou část opravy střechy v kulturním domě ve Starém 
Smolivci od Plzeňského kraje ve výši 250 000 Kč a byly schváleny 
podmínky pro podávání nabídek na tuto akci. V začátku jsem 
informoval o dokončení rekonstrukce požární nádrže ve Starém 
Smolivci a protože již máme požární nádrže zrekonstruované také 
v Mladém Smolivci a Dožicích, je vhodné pokračovat další nádrží, 
a sice v Radošicích. Voda z tamní požární nádrže u zastávky utíká 
a je nutno ji zrekonstruovat celou. Bylo tedy rozhodnuto, že se 
započne s přípravou projektu, který zpracuje jako v předchozím 
případě pan Hanzlík z Drahkova. Na minulém zasedání proběhla 
celkem dlouhá debata ohledně nákupu kontejnerového nosiče. 
Nakonec bylo dohodnuto, že se osloví firmy, které kontejnerové 
nosiče užívají a mají s nimi zkušenost, aby zastupitelům udělali 
takovou malou předváděčku pro vytvoření si představy o nosičích. 
Sluší se poděkovat starostovi obce Předmíř panu Karlíkovi a panu 
Nesvedovi, kteří nosiče na ukázku přivezli. Zastupitelé si nosiče 
prohlédli, avšak na zastupitelstvu při rozhodování bylo schváleno 
pouze, že se zakoupí nosič na 8 t, ale konkrétní výrobce ani doda-
vatel vybrán nebyl, protože žádné usnesení nebylo přijato a tento 
bod bude zařazen do dalšího jednání. Obec byla oslovena, aby 
sdělila podmínky pro představení kandidátů KSČM před krajskými 
volbami ve Smoliveckých novinách. Zastupitelé rozhodli o tom, že 
se ve Smoliveckých novinách nebudou zveřejňovat předvolební 
programy politických stran. V letošním roce uplyne 400 let od bitvy 
na Bílé hoře, kterou Češi ztratili svobodu na dlouhá tři století. Této 
bitvě předcházela menší bitva tady u nás Na Vraždě, tudíž toto 
výročí přísluší i jí, a bylo by vhodno vzpomenout na tuto událost. 
Vzpomínková akce na bitvu Na Vraždě s rekonstrukcí bitvy 
uspořádá Obec Mladý Smolivec ve spolupráci s Rytíři Koruny 
České dne 25. 7. 2020 na skutečném místě tehdejší události. 
Dále bylo jednáno o ukládání bioodpadu na komunitní 
kompostárnu v Mladém Smolivci „Na drahách“, kde bylo doho-
dnuto, že prostor pro ukládání trávy se zmenší a větve se již na toto 
místo vozit nebudou. Větve bude možno ukládat ve Starém 
Smolivci na Borek, kde budou posléze zlikvidovány. Dále se 
jednalo o parkování autobusů firmy Arriva a ČSAD STTRANS. 
Všichni jste jistě zaznamenali, že na místě, kde dosud autobusy 
parkovaly, tedy u Obecního úřadu, se rekonstruuje veřejné pro-
stranství, a tudíž se sem již parkování autobusů vracet nebude 

a firmám bude nabídnuta jiná lokalita na území obce. Rovněž bylo 
jednáno o neúčasti pouťových atrakcí na letošních poutích a pro-
bíral se například nákup skákacího hradu pro děti, který by rovněž 
našel využití i na akcích jako například hasičské cvičení či dětský 
den, nebo konec prázdnin atd. Každopádně organizace letošních 
pouťových atrakcí bude na místních složkách a věřím, že se svého 
úkolu velice dobře zhostí. Protože je nutno vymýšlet, co by se v obci 
ještě dalo pořídit či opravit, tak se zastupitelé dohodli na přípravě 
žádostí o dotaci na pořízení opony do kulturního domu a ozvučení 
ochotnického divadla a rekonstrukci prostor v Mateřské škole 
ve Starém Smolivci, které by byly podány do programu MAS 
Sv. Jana z Nepomuku. Ještě jednou se vrátím k dotacím, kde se 
rýsuje schválení žádosti pro obdržení dotace od MMR na 
mladosmolivecká hřiště a hřbitov v Budislavicích, kde byl schválen 
postup pro podávání nabídek a vybrání zhotovitele. Následovala již 
jen došlá pošta a diskuse, z nichž jednotlivé příspěvky budou 
zařazeny do příštího jednání zastupitelstva, které se bude konat 
ve Starém Smolivci.

Teď mi již nezbývá než se rozloučit se čtenáři a pozvat je na další 
zasedání, které bude opět včas zveřejněno.

Jan Spour
místostarosta obce

Rozloučili jsme se
v měsíci červnu
Kub Josef, Mladý Smolivec

Tašky na tříděný odpad
Občané Mladosmolivecka, kteří uhradili poplatek za TKO na 

rok 2020 do 29. 2. 2020, si mohou v kanceláři OÚ vyzvednout 
tašky na tříděný odpad. Tašky se budou vydávat do konce roku 
2020.

Ti, kteří neuhradili poplatek v tomto termínu a o tašky přesto 
mají zájem, si je mohou v kanceláři OÚ v Mladém Smolivci 
zakoupit. Základní sada tašek na plast, sklo a papír velká stojí 
40 Kč, malá 35 Kč, samostatná taška na kov velká i malá 15 Kč.

Kontejner na textil
Kontejner na textil, který stával v Mladém Smolivci před OÚ, 

byl v červnu přesunutý do Starého Smolivce před KD. Kontejner 
na textil na tomto místě zůstane a nebude se vracet na 
zrekonstruované místo před OÚ.

Poutě v našich obcích
Poutě v našich obcích budou z největší pravděpodobností bez tradičních pouťových atrakcí. Pro letošní rok se nepodařilo 

sehnat žádného provozovatele, který by měl o naše poutě zájem. Vyzýváme proto dobrovolnické spolky a ostatní dobrovolníky, 
aby si připravili na pouťové víkendy nějaký program. Pořadatelé si budou moci požádat o podporu v kanceláři OÚ. Podpora by 
mohla být jak materiální tak finanční. Vše bude záviset na připraveném programu a rozhodnutí zastupitelstva obce.
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Zprávy z naší obce
Vážení čtenáři, přináším další pokračování zpráv z naší obce, 

které se udály v měsíci červnu a byly projednány na červnovém 
zasedání zastupitelstva obce. Předně bych se Vám všem měl omlu-
vit, neboť jsem v minulém čísle uvedl, že obec vlastní akcie spole-
čnosti Kanalizace a vodovody Starý Smolivec. Samozřejmě mělo 
být uvedeno Starý Plzenec. Doufám, že jsem Vám nezamotal hlavu 
nějak moc, bohužel jsem si toho všiml, až když jsem noviny doma 
četl a už jsme je všichni měli ve svých schránkách.

Zastupitelstvo bylo zahájeno v 18 hodin v zasedací místnosti 
Obecního úřadu v Mladém Smolivci. Program svojí bohatostí 
dopředu napovídal, že se jednání dozajista protáhne do pozdních 
hodin. Jednání začalo jako vždy povinnými body, ve kterých bylo 
stanoveno, kdo bude zapisovat, kdo ověřovat a jakým programem 
se bude jednání řídit. Hned v začátku bylo schváleno několik bodů. 
Například dodatek ke smlouvě na opravu požární nádrže ve Starém 
Smolivci u Valentů, která jak jste si jistě všichni všimli, získala nový 
kabát a musím říci, že vypadá moc dobře. Rovněž byl projednán 
dodatek ke smlouvě na poskytování služeb pověřence pro ochranu 
osobních údajů, který se týkal slevy pro rok 2020 na poloviční 
částku pro Obec i pro Mateřskou školu Starý Smolivec. Dořešili 
jsme odprodej pozemku pod trafostanicí v Mladém Smolivci firmě 
ČEZ Distribuce a. s., o kterém jsme jednali na zastupitelstvech 
minulých. Bylo potřeba nejprve zveřejnit záměr prodeje a poté 
mohl být prodej schvalován. Dalšími body bylo schvalování přijetí 
dotací od Plzeňského kraje pro naše výjezdové jednotky hasičů 
zařazených do kategorie V (Starý Smolivec, Dožice, Radošice, 
Budislavice), na které obdrží obec finanční dotaci ve výši 
21 900 Kč na jednu jednotku. Rovněž obec obdržela dotaci od 
Plzeňského kraje na zachování prodejen v malých obcích Plzeň-
ského kraje ve výši 67 000 Kč na obchody v Radošicích, Starém 
Smolivci a pojízdnou prodejnu v Dožicích.  Rovněž jsme obdrželi 
dotaci na druhou část opravy střechy v kulturním domě ve Starém 
Smolivci od Plzeňského kraje ve výši 250 000 Kč a byly schváleny 
podmínky pro podávání nabídek na tuto akci. V začátku jsem 
informoval o dokončení rekonstrukce požární nádrže ve Starém 
Smolivci a protože již máme požární nádrže zrekonstruované také 
v Mladém Smolivci a Dožicích, je vhodné pokračovat další nádrží, 
a sice v Radošicích. Voda z tamní požární nádrže u zastávky utíká 
a je nutno ji zrekonstruovat celou. Bylo tedy rozhodnuto, že se 
započne s přípravou projektu, který zpracuje jako v předchozím 
případě pan Hanzlík z Drahkova. Na minulém zasedání proběhla 
celkem dlouhá debata ohledně nákupu kontejnerového nosiče. 
Nakonec bylo dohodnuto, že se osloví firmy, které kontejnerové 
nosiče užívají a mají s nimi zkušenost, aby zastupitelům udělali 
takovou malou předváděčku pro vytvoření si představy o nosičích. 
Sluší se poděkovat starostovi obce Předmíř panu Karlíkovi a panu 
Nesvedovi, kteří nosiče na ukázku přivezli. Zastupitelé si nosiče 
prohlédli, avšak na zastupitelstvu při rozhodování bylo schváleno 
pouze, že se zakoupí nosič na 8 t, ale konkrétní výrobce ani doda-
vatel vybrán nebyl, protože žádné usnesení nebylo přijato a tento 
bod bude zařazen do dalšího jednání. Obec byla oslovena, aby 
sdělila podmínky pro představení kandidátů KSČM před krajskými 
volbami ve Smoliveckých novinách. Zastupitelé rozhodli o tom, že 
se ve Smoliveckých novinách nebudou zveřejňovat předvolební 
programy politických stran. V letošním roce uplyne 400 let od bitvy 
na Bílé hoře, kterou Češi ztratili svobodu na dlouhá tři století. Této 
bitvě předcházela menší bitva tady u nás Na Vraždě, tudíž toto 
výročí přísluší i jí, a bylo by vhodno vzpomenout na tuto událost. 
Vzpomínková akce na bitvu Na Vraždě s rekonstrukcí bitvy 
uspořádá Obec Mladý Smolivec ve spolupráci s Rytíři Koruny 
České dne 25. 7. 2020 na skutečném místě tehdejší události. 
Dále bylo jednáno o ukládání bioodpadu na komunitní 
kompostárnu v Mladém Smolivci „Na drahách“, kde bylo doho-
dnuto, že prostor pro ukládání trávy se zmenší a větve se již na toto 
místo vozit nebudou. Větve bude možno ukládat ve Starém 
Smolivci na Borek, kde budou posléze zlikvidovány. Dále se 
jednalo o parkování autobusů firmy Arriva a ČSAD STTRANS. 
Všichni jste jistě zaznamenali, že na místě, kde dosud autobusy 
parkovaly, tedy u Obecního úřadu, se rekonstruuje veřejné pro-
stranství, a tudíž se sem již parkování autobusů vracet nebude 

a firmám bude nabídnuta jiná lokalita na území obce. Rovněž bylo 
jednáno o neúčasti pouťových atrakcí na letošních poutích a pro-
bíral se například nákup skákacího hradu pro děti, který by rovněž 
našel využití i na akcích jako například hasičské cvičení či dětský 
den, nebo konec prázdnin atd. Každopádně organizace letošních 
pouťových atrakcí bude na místních složkách a věřím, že se svého 
úkolu velice dobře zhostí. Protože je nutno vymýšlet, co by se v obci 
ještě dalo pořídit či opravit, tak se zastupitelé dohodli na přípravě 
žádostí o dotaci na pořízení opony do kulturního domu a ozvučení 
ochotnického divadla a rekonstrukci prostor v Mateřské škole 
ve Starém Smolivci, které by byly podány do programu MAS 
Sv. Jana z Nepomuku. Ještě jednou se vrátím k dotacím, kde se 
rýsuje schválení žádosti pro obdržení dotace od MMR na 
mladosmolivecká hřiště a hřbitov v Budislavicích, kde byl schválen 
postup pro podávání nabídek a vybrání zhotovitele. Následovala již 
jen došlá pošta a diskuse, z nichž jednotlivé příspěvky budou 
zařazeny do příštího jednání zastupitelstva, které se bude konat 
ve Starém Smolivci.

Teď mi již nezbývá než se rozloučit se čtenáři a pozvat je na další 
zasedání, které bude opět včas zveřejněno.

Jan Spour
místostarosta obce

Rozloučili jsme se
v měsíci červnu
Kub Josef, Mladý Smolivec

Tašky na tříděný odpad
Občané Mladosmolivecka, kteří uhradili poplatek za TKO na 

rok 2020 do 29. 2. 2020, si mohou v kanceláři OÚ vyzvednout 
tašky na tříděný odpad. Tašky se budou vydávat do konce roku 
2020.

Ti, kteří neuhradili poplatek v tomto termínu a o tašky přesto 
mají zájem, si je mohou v kanceláři OÚ v Mladém Smolivci 
zakoupit. Základní sada tašek na plast, sklo a papír velká stojí 
40 Kč, malá 35 Kč, samostatná taška na kov velká i malá 15 Kč.

Kontejner na textil
Kontejner na textil, který stával v Mladém Smolivci před OÚ, 

byl v červnu přesunutý do Starého Smolivce před KD. Kontejner 
na textil na tomto místě zůstane a nebude se vracet na 
zrekonstruované místo před OÚ.

Poutě v našich obcích
Poutě v našich obcích budou z největší pravděpodobností bez tradičních pouťových atrakcí. Pro letošní rok se nepodařilo 

sehnat žádného provozovatele, který by měl o naše poutě zájem. Vyzýváme proto dobrovolnické spolky a ostatní dobrovolníky, 
aby si připravili na pouťové víkendy nějaký program. Pořadatelé si budou moci požádat o podporu v kanceláři OÚ. Podpora by 
mohla být jak materiální tak finanční. Vše bude záviset na připraveném programu a rozhodnutí zastupitelstva obce.
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Od 1. 7. 2020 vstoupí v platnost tarif Integrované dopravy 
Plzeňského kraje, který s sebou přinese několik změn. Cestující se ale 
nemusí ničeho obávat. Přinášíme souhrnný přehled a vysvětlení toho 
nejdůležitějšího. 

Přestupní jízdenka IDPK
Zásadní novinku a zjednodušení cestování integrovanou dopravou 

přinese nově přestupní jízdenka IDPK. Jedná se o jednotlivé přestup-
ní jízdné, které umožní cestujícímu si zakoupit jednu jízdenku na 
celou trasu své cesty bez ohledu na to, kolikrát bude přestupovat 
(v rámci její časové a zónové platnosti). Jízdenka platí jak na auto-
bus, tak na vlak. Takto můžete jet např. z Žihle do Železné Rudy 
vlakem, autobusem a také využít i plzeňskou MHD s jednou jedinou 
jízdenkou. Cena se bude odvíjet od počtu a druhu zakoupených zón 
a poskytované slevy. Cestující přitom nemusí znát zóny, které potřebuje pro svou cestu, při koupi lístku nahlásí výstupní zastávku, 
požadovanou slevu, a odbavovací zařízení mu na základě zadaného požadavku vydá jízdenku. Při předložení předem zakoupené jízdenky 
odbavovací zařízení také vyhodnotí, zda má cestující jízdenku platnou pro celou požadovanou cestu a případně vydá cestujícímu 
doplatkovou jízdenku.

U přestupní jízdenky je nutné hlídat její časovou platnost. V případě mimořádných situací, jako jsou výluky či překážky na trati, 
přestává časová platnost platit. Potvrzení o mimořádné události kvůli případné kontrole na požádání vystaví řidič. 

Nepřestupní jízdenka IDPK
Nepřestupní jízdenka IDPK platí pro přepravu spojem, pro ktery ́ byla zakoupena. Tato jízdenka není zónová, tzn. že pokud se cestující 

přepravuje přes hranici mezi zónami, nemá to na cenu jízdenky vliv. Jízdenka nemá QR kód a vydává se automaticky pokud jsou splněny 
podmínky: na jednom spoji a trasa do 10 km včetně. Cena nepřestupní jízdenky je 12 Kč/6 Kč (50 %)/3 Kč (25 %). Jízdenka není 
nabízena pro přepravu v rámci města Plzně (tj. nelze ji zakoupit v případě, že nástupní i výstupní zastávka se nachází na území města 
Plzně). 

Kolik zaplatím od 1. 7. 2020 za jízdenku?
Cena závisí na tom, kolik zón při své cestě projedete a jakou slevu budete uplatňovat. V rámci jedné vnější zóny budete cestovat za 

12 Kč (základní jízdné), ve dvou zónách za 22 Kč… Maximálně však můžete za jednu cestu po Plzeňském kraji zaplatit 72 Kč a to 
v případě, že by vedla přes více než 7 zón (včetně Plzně). Pokud chcete cestovat cely ́ den bez omezení, je tu pro vás jízdenka Turista 
Plzeňskem.

Příklad: Přestupní nezlevněná jízdenka z Železné Rudy nebo Sušice do Plzně bude stát od 1. července 72 Kč. Z Rokycan, Třemošné, 
Dobřan nebo Nýřan do Plzně bude jízdenka stát 26 Kč, z Plas, Blovic nebo Přeštic do Plzně 36 Kč, ze Zbiroha nebo Stříbra do Plzně 
46 Kč, z Klatov či Žihle do Plzně 56 Kč, z Domažlic nebo Tachova do Plzně za 66 Kč.

Zóny IDPK
Zóny slouží pro výpočet ceny jízdného. Čísla příslušných zón budou uvedena u všech zastávek na jízdních řádech (sloupec TPZ) linek 

zapojených do IDPK. Pokud je zastávka hraniční, budou u ní uvedena čísla zón, do kterých zastávka patří. Cestující přitom nemusí zóny 
znát. Při koupi jízdenky stačí nahlásit výstupní zastávku.

TIP: Všechny jízdenky, na kterých je uvedena zóna 001 Plzeň, jsou také přestupní na MHD Plzeň (mimo jízdenky Turista Plzeňskem 
bez MHD). Pro zónu 001 Plzeň zakoupenou ve vozidlech PMDP bude možné cestovat po území města Plzně také linkovým autobusem 
nebo osobním vlakem.

Ceny jízdného

Novinky krajského tarifu od 1. 7. 2020

Celý dokument „Novinky 
krajského tarifu“ naleznete na 
www.mladysmolivec.cz v sekci 
Informace pro občany.

Veškeré novinky a aktuální 
informace týkající se dopravy PK 
naleznete na webu www.idpk.cz 
a sociálních sítích Facebook 
a Instagram IDPK.cz.

Druhý rok Války světové v  Radošicích
I v druhém roce Války světové rukovali občané Radošic 

k vojsku, probíhaly též pomocné akce radošické školy a  zaváděla 
se nová nařízení včetně potravinových lístků.

K odvedeným mužům v prvním roce války se přidali další rado-
šičtí, dne 15. října 1915 narukovali osmnáctiletí chlapci Franti-
šek Moravec (syn revírníka), Václav Podroužek (obuvník, čp. 4), 
Vojtěch Slanec (truhlář) a Václav Havránek. O měsíc později, 
16. listopadu 1915 narukovali Václav Brejcha (chalupník čp. 37) 
a Václav Průša (hajný). V dalším měsíci, 19. prosince 1915, naru-
kovali devatenáctiletí chlapci Vojtěch Soukup (syn rolníka, čp. 24) 
a Karel Mašík. Dne 17. ledna 1916 narukovali Josef Arnošt 
(domkář, čp. 57) a Václav Polan (truhlář, čp. 75). O čtyři dny 
později, 21. ledna 1916, rukovali padesátiletí, ale z Radošic 
nikdo, protože řídící učitel František Kodl byl na čas z vojny zpro-
štěn. Dne 24. ledna 1916, byli starostové a radní obcí do 50 let 
na prohlídce v Písku. Kdo neprokázal svou nepostradatelnost 
v obci, byl odveden.

Místní škola konala nadále sbírky, jejichž výtěžek byl zasílán 
Úřadu pro válečnou péči do Vídně. Dne 20. září 1915 sbíraly děti 
v lese „V Březinách“ lístky jahodníku na čaj pro vojíny v poli, 
usušeny byly 3 kg. Ve dnech 29. 9. a 2. 10. 1915 pak konala 
zdejší škola z nařízení okresního hejtmanství se žáky 2. třídy dům 
od domu sbírku vlněných a kaučukových odpadků, sebráno bylo 
35 kg.

V platnost byla vyhlašována různá nařízení, hned po žních 
vydaly úřady vyhlášku pro zemědělce a mlynáře.

Pro zemědělce:

1) obilí všeho druhu je zabaveno ve prospěch státu,

2) zemědělec nesmí žádným způsobem prodati obilí nikomu 
jinému než Válečnému obilnímu ústavu,

3) zemědělec smí ze svého obilí pro sebe, své příslušníky 
a dělníky spotřebovati 400 g,

4) k výsevu pouze množství, jenž stanoví politický úřad.

Pro mlynáře:

1) mlynář je povinen semlít obilí, jenž mu Válečný obilní úřad 
odevzdal, přesně dle příkazu,

2) námezdní mlynář smí semlíti toliko obilí, jenž mu zemědělec 
k úhradě své vlastní potřeby odevzdal, dle mlecího lístku, který 
obdržel u starosty.

Dále byly zřízeny aprovisační komise v obcích, které řídily 
a rozprodávaly mouku z obilí. Byli také zavedeny chlebové lístky, 
nejdříve týdenní. Na jeden lístek pro 1 osobu, bylo možné obdržet 
1,4 kg mouky. Později byly lístky 14denní, dávky se ale snižovaly.

Od dubna 1916, byly zavedeny lístky na cukr. Jeden lístek byl 
na 4 týdny a obdrželo se na něj 1 kg cukru. V Radošicích se 
vydávaly první lístky na cukr 21. srpna 1916. V dalších měsících 
se snížily dávky chlebových lístků o 20 %. Později byly vydávány 
lístky na mléko, maso a kávu. Dne 20. srpna 1916 byly vydávány 
lístky na kávu a to ¼ kg na 8 týdnů. Vynesením ministerstva vnitra 
dne 14. 7. 1916, bylo nařízeno nepožívat dva dny v týdnu maso 
ani tuk, a to ve středu a pátek. Mléčenky byly v Radošicích 
vydávány prvně 25. dubna 1917 a to ¼ litru denně. Veškeré tyto 
lístky rozděloval jednatel aprovisační komise, starosta obce Josef 
Pelák (rolník, čp. 14).

Od července 1916 prováděla se po Čechách rekvisice hově-
zího dobytka. Hospodáři museli dobytek prodávati nákupnímu 
družstvu, které jej dodávalo vojsku. Ceny potravin v druhém roce 
války stouply namnoze kvadraticky.

Toto je pouze stručný výpis z kroniky obce Radošice o druhém 
roce války.

Marek Rous
Čerpáno z pamětní knihy obce Radošice 1925-1977
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Od 1. 7. 2020 vstoupí v platnost tarif Integrované dopravy 
Plzeňského kraje, který s sebou přinese několik změn. Cestující se ale 
nemusí ničeho obávat. Přinášíme souhrnný přehled a vysvětlení toho 
nejdůležitějšího. 

Přestupní jízdenka IDPK
Zásadní novinku a zjednodušení cestování integrovanou dopravou 

přinese nově přestupní jízdenka IDPK. Jedná se o jednotlivé přestup-
ní jízdné, které umožní cestujícímu si zakoupit jednu jízdenku na 
celou trasu své cesty bez ohledu na to, kolikrát bude přestupovat 
(v rámci její časové a zónové platnosti). Jízdenka platí jak na auto-
bus, tak na vlak. Takto můžete jet např. z Žihle do Železné Rudy 
vlakem, autobusem a také využít i plzeňskou MHD s jednou jedinou 
jízdenkou. Cena se bude odvíjet od počtu a druhu zakoupených zón 
a poskytované slevy. Cestující přitom nemusí znát zóny, které potřebuje pro svou cestu, při koupi lístku nahlásí výstupní zastávku, 
požadovanou slevu, a odbavovací zařízení mu na základě zadaného požadavku vydá jízdenku. Při předložení předem zakoupené jízdenky 
odbavovací zařízení také vyhodnotí, zda má cestující jízdenku platnou pro celou požadovanou cestu a případně vydá cestujícímu 
doplatkovou jízdenku.

U přestupní jízdenky je nutné hlídat její časovou platnost. V případě mimořádných situací, jako jsou výluky či překážky na trati, 
přestává časová platnost platit. Potvrzení o mimořádné události kvůli případné kontrole na požádání vystaví řidič. 

Nepřestupní jízdenka IDPK
Nepřestupní jízdenka IDPK platí pro přepravu spojem, pro ktery ́ byla zakoupena. Tato jízdenka není zónová, tzn. že pokud se cestující 

přepravuje přes hranici mezi zónami, nemá to na cenu jízdenky vliv. Jízdenka nemá QR kód a vydává se automaticky pokud jsou splněny 
podmínky: na jednom spoji a trasa do 10 km včetně. Cena nepřestupní jízdenky je 12 Kč/6 Kč (50 %)/3 Kč (25 %). Jízdenka není 
nabízena pro přepravu v rámci města Plzně (tj. nelze ji zakoupit v případě, že nástupní i výstupní zastávka se nachází na území města 
Plzně). 

Kolik zaplatím od 1. 7. 2020 za jízdenku?
Cena závisí na tom, kolik zón při své cestě projedete a jakou slevu budete uplatňovat. V rámci jedné vnější zóny budete cestovat za 

12 Kč (základní jízdné), ve dvou zónách za 22 Kč… Maximálně však můžete za jednu cestu po Plzeňském kraji zaplatit 72 Kč a to 
v případě, že by vedla přes více než 7 zón (včetně Plzně). Pokud chcete cestovat cely ́ den bez omezení, je tu pro vás jízdenka Turista 
Plzeňskem.

Příklad: Přestupní nezlevněná jízdenka z Železné Rudy nebo Sušice do Plzně bude stát od 1. července 72 Kč. Z Rokycan, Třemošné, 
Dobřan nebo Nýřan do Plzně bude jízdenka stát 26 Kč, z Plas, Blovic nebo Přeštic do Plzně 36 Kč, ze Zbiroha nebo Stříbra do Plzně 
46 Kč, z Klatov či Žihle do Plzně 56 Kč, z Domažlic nebo Tachova do Plzně za 66 Kč.
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Zóny slouží pro výpočet ceny jízdného. Čísla příslušných zón budou uvedena u všech zastávek na jízdních řádech (sloupec TPZ) linek 

zapojených do IDPK. Pokud je zastávka hraniční, budou u ní uvedena čísla zón, do kterých zastávka patří. Cestující přitom nemusí zóny 
znát. Při koupi jízdenky stačí nahlásit výstupní zastávku.

TIP: Všechny jízdenky, na kterých je uvedena zóna 001 Plzeň, jsou také přestupní na MHD Plzeň (mimo jízdenky Turista Plzeňskem 
bez MHD). Pro zónu 001 Plzeň zakoupenou ve vozidlech PMDP bude možné cestovat po území města Plzně také linkovým autobusem 
nebo osobním vlakem.
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I v druhém roce Války světové rukovali občané Radošic 

k vojsku, probíhaly též pomocné akce radošické školy a  zaváděla 
se nová nařízení včetně potravinových lístků.
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16. listopadu 1915 narukovali Václav Brejcha (chalupník čp. 37) 
a Václav Průša (hajný). V dalším měsíci, 19. prosince 1915, naru-
kovali devatenáctiletí chlapci Vojtěch Soukup (syn rolníka, čp. 24) 
a Karel Mašík. Dne 17. ledna 1916 narukovali Josef Arnošt 
(domkář, čp. 57) a Václav Polan (truhlář, čp. 75). O čtyři dny 
později, 21. ledna 1916, rukovali padesátiletí, ale z Radošic 
nikdo, protože řídící učitel František Kodl byl na čas z vojny zpro-
štěn. Dne 24. ledna 1916, byli starostové a radní obcí do 50 let 
na prohlídce v Písku. Kdo neprokázal svou nepostradatelnost 
v obci, byl odveden.

Místní škola konala nadále sbírky, jejichž výtěžek byl zasílán 
Úřadu pro válečnou péči do Vídně. Dne 20. září 1915 sbíraly děti 
v lese „V Březinách“ lístky jahodníku na čaj pro vojíny v poli, 
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od domu sbírku vlněných a kaučukových odpadků, sebráno bylo 
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vydaly úřady vyhlášku pro zemědělce a mlynáře.
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2) zemědělec nesmí žádným způsobem prodati obilí nikomu 
jinému než Válečnému obilnímu ústavu,

3) zemědělec smí ze svého obilí pro sebe, své příslušníky 
a dělníky spotřebovati 400 g,

4) k výsevu pouze množství, jenž stanoví politický úřad.
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k úhradě své vlastní potřeby odevzdal, dle mlecího lístku, který 
obdržel u starosty.

Dále byly zřízeny aprovisační komise v obcích, které řídily 
a rozprodávaly mouku z obilí. Byli také zavedeny chlebové lístky, 
nejdříve týdenní. Na jeden lístek pro 1 osobu, bylo možné obdržet 
1,4 kg mouky. Později byly lístky 14denní, dávky se ale snižovaly.

Od dubna 1916, byly zavedeny lístky na cukr. Jeden lístek byl 
na 4 týdny a obdrželo se na něj 1 kg cukru. V Radošicích se 
vydávaly první lístky na cukr 21. srpna 1916. V dalších měsících 
se snížily dávky chlebových lístků o 20 %. Později byly vydávány 
lístky na mléko, maso a kávu. Dne 20. srpna 1916 byly vydávány 
lístky na kávu a to ¼ kg na 8 týdnů. Vynesením ministerstva vnitra 
dne 14. 7. 1916, bylo nařízeno nepožívat dva dny v týdnu maso 
ani tuk, a to ve středu a pátek. Mléčenky byly v Radošicích 
vydávány prvně 25. dubna 1917 a to ¼ litru denně. Veškeré tyto 
lístky rozděloval jednatel aprovisační komise, starosta obce Josef 
Pelák (rolník, čp. 14).

Od července 1916 prováděla se po Čechách rekvisice hově-
zího dobytka. Hospodáři museli dobytek prodávati nákupnímu 
družstvu, které jej dodávalo vojsku. Ceny potravin v druhém roce 
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Čerpáno z pamětní knihy obce Radošice 1925-1977
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Také do hvožďanské školy i školky se s přijatými opatřeními pomalu vrátily děti a s nimi radost a smích. Je znát, že dětem kamarádi 
scházeli. V mateřské škole společně pracují děti v herně, a když to počasí dovolí, i na školkové zahradě. V altánku si kosi v období klidu 
postavili hnízdo… všem se tak naskytla příležitost pozorovat, jak si kosí rodinka vede a jak probíhá krmení. Žáci prvního stupně se svými 
třídními učiteli procvičují probrané učivo a každý den si užívají alespoň chvíli pobyt venku. Druhý stupeň se schází jeden den v týdnu po 
jednotlivých ročnících se svými třídními a vyučujícími hlavních předmětů. Příští týden bude závěrečný… takže vybírání učebnic, úklid, 
trochu bezpečnosti, vysvědčení a hurá na prázdniny!!!

S nouzovým stavem a coronavirovým obdobím 
jsme si ve Hvožďanech poradili

Stejně tak jako všechny školy v České republice byla 
i naše základní škola od 11. 3. 2020 uzavřena, mateřská 
škola fungovala ještě do 16. 3. 2020 a poté byla uzavřena 
také.

Největším oříškem bylo zajistit vzdělávání na základní 
škole. V začátcích jsme dávali domácí práci na stránky 
školy. Všechny úkoly šly přes oficiální školní e-mail, takže 
jsem některým dětem tiskla materiály a oni si je před školou 
vyzvedávali. Brzy jsem dospěla k názoru, že dlouhodobě 
takto fungovat nemůžeme – děti musely tisknout, skenovat, 
fotit, komunikace jen přes e-maily a telefony, domácí práce 
byla většinou zadávána na celý týden.

Okolo dvacátého března jsem oslovila našeho správce 
počítačové sítě s prosbou o radu v oblasti on-line systémů. 
Mým požadavkem byl jednoduchý funkční systém 
umožňující on-line výuku. Doporučil nám program Teams 
v rámci Office 365. Vysvětlil nám systém fungování a bylo 
jasno! Se správcem ICT nám začala řada krušných dní, 
které byly opravdu mazec – seznámit se s prací v systému, 
proškolit učitele, podat všem žákům (potažmo rodičům) 
informace o přihlášení, přístupech a práci v systému a sa-
mozřejmě zajistit plně žákům přístup na internet a potřeb-
nou techniku. Proto jsme obeslali rodiče, aby dali vědět, 
jestli potřebují naši pomoc. V  této fázi již nastoupili v plném 
nasazení třídní učitelé, kteří pomáhali situaci mapovat. 
Podařilo se nám zajistit v rámci spolupráce s O  Chytrá 2

škola dvěma rodinám Wifi – po dobu nouzového stavu 
zdarma, a dále jsme žákům zapůjčili 14 notebooků 
a 4 tablety. Někteří rodiče dávají vědět, že si v blízké době 
potřebné technické vybavení zakoupí. V prvních dnech 
zavádění nového systému jsme byli se správcem ICT 
kdykoliv na telefonu, abychom pomohli řešit jak technické, 
tak organizační záležitosti. A začal šrumec učitelům, 
žákům a velmi často také rodičům.

Nejnáročnější bylo zapojit všechny do systému a sladit 
přístup pedagogů a žáků, stanovit jasná pravidla pro 
vzdělávání „na dálku“. Naším cílem byla pravidelná, 
každodenní, jasná a smysluplná výuka a komunikace 

s žáky. Stanovili jsme čas, kdy byli učitelé on-line a žáci 
mohli v tomto čase s učiteli komunikovat. Snažili jsme se, 
aby žáci každý den mezi osmou a devátou otevřeli Teams, 
prošli zadané úkoly, materiály, prezentace, zkontrolovali 
termíny odevzdání a komunikovali s učiteli přes chat, volání 
nebo videohovory.

Práce se začala velmi dobře dařit – učitelé ukládali vše 
správným způsobem a zejména u hlavních předmětů 
každodenně (případně ob den), připojovali více kvízů, testí-
ků, apod..., čím dál, tím více žáků v systému již bezpečně 
pracovalo a odesílalo vše přes Teams. Nejvíce byli žáci 
nadšeni z videohovorů a videokonferencí, které se staly 
běžnou součástí. Ušli jsme veliký kus cesty a myslím, že 
dobrým směrem. Samozřejmě není vše stoprocentní, ale 
všechny zúčastněné strany na sobě stále pracují a komu-
nikaci vylepšují. Všem patří veliký dík!!!

V polovině května jsme se začali vracet do školy – jako 
první nejstarší deváťáci, kteří se připravovali na přijímací 
zkoušky. O týden později se těšily ze společného setkání 
některé děti z Mateřské školy, která znovu otevřela své 
prostory v pondělí 18. 5. 2020. V pondělí 25. 5. 2020 se 
vrátili do školy žáci 1. stupně téměř se 100% účastí. 
Nevím, nevím, jestli se více těšili žáčci nebo rodiče!! Paní 
učitelky třídní určitě ano – po více než dvouměsíční on-line 
výuce přivítaly zpět děti do tříd opravdu rády. Pro 2. a 3. 
ročník je v provozu také odpolední družina. 

Ani ostatní učitelé nezahálejí…stále chystají práci 
v Teams, praktikují videokonference, jsou přes systém 
denně k dispozici. Od 8. června se scházejí s žáky 2. stupně 
jednou v týdnu třídní učitelé a učitelé hlavních předmětů.

V době nouzového stavu jsme zvládli zápis do školy a do 
školky. Tentokrát úplně v jiném systému, než jsme zvyklí, 
ale vše dobře dopadlo. Do školy je zapsáno sedm 
budoucích prvňáčků a do školky sedm nových dětiček.

S přáním pevného zdraví a slunečných hlavních 
prázdnin

Mgr. Ivana Juračková, ředitelka ZŠ a MŠ Hvožďany

AKCE NA ČERVENEC

20. – 24. 7.:  1. turnus příměstského tábora – SPORTOVNÍ
27. – 31. 8.:  2. turnus příměstského tábora – KERAMICKÝ
3. – 7. 8.:   3. turnus příměstského tábora – DIVADELNÍ

PROVOZ ŠKOLKY:

ÚŘEDNÍ HODINY O HLAVNÍCH PRÁZDNINÁCH:

27. 7. – 7. 8. 2020, od 6.30 do 16.30

Pondělí: 8.00 – 12.00

Všechny důležité informace a dokumenty naleznete na www.zsmshvozdany.cz

Volná místa v Mateřské škole Hvožďany
Nabízíme volnou kapacitu v naší mateřské škole

pro školní rok 2020/2021.
Veškeré informace naleznete na stránkách školy.

Bližší informace podá ředitelka školy na telefonních 
číslech 318 696 218 nebo 607 789 459.

2. + 3. ročník2. + 3. ročník2. + 3. ročník

5. ročník5. ročník5. ročník

1. ročník1. ročník1. ročník

6. ročník6. ročník6. ročník

KolotočKolotočKolotočHolkyHolkyHolky PísekPísekPísek

Návrat do školky a školy ve Hvožďanech
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TŠKOLKA STARÝ SMOLIVECZahradní slavnost 
v Mateřské škole ve Starém Smolivci

Na závěr každého školního roku je v naší školce tradicí 
pasování budoucích prvňáčků. Rozhodli jsme se slavnost 
uspořádat na zahradě a také jsme požádali pana J. Spoura, aby se 
pasování dětí ujal. Počasí nám také přálo a tak ve středu 17. 6. 
2020 odpoledne slavnostní pasování budoucích školáčků mohlo 
začít.

Paní ředitelka S. Šlaisová nejprve přivítala všechny přítomné 
a potom následovalo společné vystoupení rodičů a dětí. Zazpívali 
nám písničky, přednášeli básničky o školce a opravdu všichni 
sklidili zasloužený potlesk. Potom nám děvčata zahrála písničky 
na flétnu a za celý rok muzicírování dostala diplom. A následoval 
hlavní bod programu, pasování školáků.

Jeho Veličenstvo pan král J. Spour krátce o každém děvčeti 
pověděl pár slov a slavnostně je pasoval na prvňáčky. Na cestu do 
školy dostali budoucí školáčci dárečky ze školky i od paní sta-
rostky E. Kubové a také poděkovali všem zaměstnancům školky 
květinami. K poděkování se připojila i paní starostka s panem 
místostarostou. Na závěr slavnosti jsme si vzájemně popřáli 
krásné léto.

S. Šlaisová

FC VIKTORIA PLZEŇ ŽENY 
V NAŠÍ OBCI

Pokračování z úvodní strany

Nejen průběžný výsledek 2:0 ale hlavně porce naběhaných 
kilometrů v dívčích nohách doslova uspala naše kluky a přišly 
hned tři tresty v podobě gólů. Než holky dovolily našim klukům 
vystoupit z pomyslného „kolotoče“, Smolivec rázem prohrával 2:3 
a schylovalo se k velké mužské potupě J. Naši kluci vrhli zbytek 
sil do útoku s cílem zachránit svoji čest J a díky vybojovanému 
rohovému kopu dokázali přetavit svoji očividnou přednost 
v zápase, vypracovaná těla, do vyrovnávacího a zároveň posled-
ního gólu zápasu. Po základní hrací době svítil na informační 
tabuli (z různých pohledů spravedlivý i nespravedlivý) výsledek 
3:3. Na některých hráčkách hrajících i za české reprezentační 
oddíly, bylo vidět mírné zklamání z nerozhodného výsledku, a tak 
rozstřel ve formě penalt na sebe nenechal dlouho čekat. Při 
rozstřelu nechali hráči i hráčky vyniknout především gólmana 

a gólmanku obou celků. Hráčky Viktorie nakonec našim klukům 
věnovaly šanci na výhru v rozstřelu poslední neproměněnou 
penaltou, a tak dostal šanci na uzmutí vítězství náš Libor Petřík, 
který jistě proměnil a tím odstartoval odpolední zábavu, která se 
nesla v příjemném duchu až do ranních hodin.

Většina hráček se zdržela do večerních hodin a mohla tak 
okusit naší nenapodobitelnou „vesnickou zábavu“, kdy je zvykem 
vypít vše, co teče J ... Holky se v oslavách držely statečně a bylo 
vidět, že mají opravdu natrénováno J.

Závěrem nutno dodat, že celý den měl bezstarostný průběh, 
nikdo se nezranil a dle ohlasů se den vyvedl výborně. Poděkování 
patří všem, kteří svým dílem přispěli. Děkujeme!

Stanislav Krejčík

Za tým Starého Smolivce:
Trochu pomineme samotný fotbal, který měl každý možnost vidět. 

Jsme opravdu rádi za každou sportovní i jinou akci v naší obci. Je to 
příležitost se se všemi vidět a zažít nějakou srandu u piva. Je to 
přesně to, co máme na vesnickém životě rádi… Už teď máme 
v hlavách nápady na další sportovně-zábavné akce, o které bychom 
se chtěli pokusit.

Na závěr všem děkujeme za pomoc s realizací a holkám bychom 
chtěli vzkázat, že děkujeme za fajn odpoledne a z výsledku nebuďte 
smutné, protože letos jsme fungující rozjetá mašina a body doma 
zadarmo nedáváme JJJ. Né, vážně, holky byly jste lepší, dobře se 
na vás dívalo J a zasloužily jste si vyhrát. My jsme však dokázali dát 
3 góly a nezasloužili si prohrát, takže remízu 3:3 vnímáme 
spravedlivě a penaltový rozstřel je už jen loterie, kdy se k nám 
přiklonilo více štěstí. Holky, díky a jste u nás kdykoliv v budoucnu 
vítané.

Za tým Viktorie Plzeň:
Rády jsme přijaly zajímavou výzvu smoliveckých fotbalistů a tímto zápasem uzavřely letošní sezónu. Využily jsme utkání pro začlenění 

nových, mladých hráček, které nově rozšiřují naše řady. Tento zápas byl zároveň poslední pro naše dvě šikovné spoluhráčky, které jdou 
dále rozvíjet svůj talent do Slavie Praha. Daly jsme 3 pěkné góly a dobře držely balón. Klukům jsme toho herně moc nedovolily, ale byli 
ve svých šancích efektivní. Chtěly jsme samozřejmě vyhrát, ale přátelská remíza celému odpoledni slušela. Vše bylo dobře nachystané 
a my si celý den užily. Máte pěkný sportovní areál, který se povedlo naplnit diváky. Dobrá práce organizátorů. Závěrem děkujeme za 
pohoštění a přátelskou atmosféru.

SK STARÝ SMOLIVEC



8 SMOLIVECKÉ NOVINY   7/2020

Š
K
O

LY, Š
K
O

L
K
Y

9SMOLIVECKÉ NOVINY   7/2020

S
P

O
R

TŠKOLKA STARÝ SMOLIVECZahradní slavnost 
v Mateřské škole ve Starém Smolivci
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Pokračování z úvodní strany
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nových, mladých hráček, které nově rozšiřují naše řady. Tento zápas byl zároveň poslední pro naše dvě šikovné spoluhráčky, které jdou 
dále rozvíjet svůj talent do Slavie Praha. Daly jsme 3 pěkné góly a dobře držely balón. Klukům jsme toho herně moc nedovolily, ale byli 
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Marti TIP, jak být FIT:
„Příběhy z nutriční poradny: 
Moje dítě nejí sladkosti a i tak se zakulacuje…“

Stravování dětí je velká kapitola, kterou se zabývá mnoho rodičů. V dnešním článku bych se proto chtěla věnovat jedné 
oblasti dětské stravy a tou je příjem cukru z potravin. Mnoho maminek, tatínků i babiček si totiž myslí, že když dají dítěti 
jednu sladkost denně, tak je to úplně v pořádku. Dle výživových doporučení by měly mladší děti sníst denně do 40g 
cukru, starším by pak klidně stačilo v průměru 50g cukru, obdobné množství 50g by postačilo i dospělým (s nižší či 
střední fyzickou aktivitou). Jedná se o cukr „jednoduchý“, tedy glukózu, fruktózu (ovocný cukr), laktózu (mléčný cukr) 
nebo sem můžeme zařadit i sacharózu (což je cukr řepný nebo třtinový). Na obalech potravin ho najdete v informacích 
o výživových hodnotách výrobku pod pojmeme „z toho cukry“, kde můžete obsah cukru kontrolovat. Cukr ale obsahují 
i některé potraviny přirozeně – ovoce, sladká zelenina či neslazené jogurty, tvarohy, mléka,… Jak to tedy s tím cukrem je, 
tak to si nastíníme v novém příběhu z nutriční poradny.

Další díl „Příběhů z nutriční poradny“ vypráví situaci 
maminky Aleny, která řešila nadváhu svého syna, kdy se 
domnívala, že mu nabízí zdravé potraviny a jídla, ale její 
syn Kristián i tak postupně nabíral na tělesné hmotnosti. 
Kde byl tedy zakopaný pes?

Maminka Alena zavítala do mojí nutriční poradny s tím, 
že její sedmiletý syn Kristián se neustále postupně zaku-
lacuje a dle paní doktorky by měl zhubnout, protože se 
podle jejího závěru pohyboval již v pásmu nadváhy. Proto 
jsme s paní Alenou probraly dosavadní jídelníček, denní 
režim a pohybové aktivity Kristiána. Paní Alena nevěděla, 
v čem může být chyba, protože byla přesvědčená, že dává 
Kristiánovi dobrá jídla a absolutně mu nedopřávala vůbec 
žádné sladkosti. Krom toho, že Kristián měl přirozeně 
robustnější postavu a také neměl žádnou výraznou pohybo-
vou aktivitu, pak jsem ještě Kristiánově mamince dopo-
ručila i úpravy v jídelníčku. I přesto, že mu nepodávala 
sladkosti, ale dle jejích slov mu dávala „samé zdravé dětské 
potraviny“, tak právě v tomto byl zásadní problém. Nevěřte 
výrobcům vše, co si na potraviny napíšou! Přehlížejte slova 
na obale jako „dětský“ „pro děti“ „cereální“ „cereálie“ a vše 
co nese názvy a výroky lákající nejen děti, ale i rodiče, 
prarodiče atp. Vezmeme-li tedy v potaz to, že na to, že 
Kristián neměl denně výraznou pohybovou aktivitu, pak by 
mu opravdu mělo vystačit 40g cukru denně. Velmi zjedno-
dušeně řečeno – pokud totiž přijímáme cukr v nadbytku 
a tělo si ho nezužitkuje, nespotřebovaný cukr se umí v těle 
přeměnit na tuk a ten se pak dokáže uložit do tělesných 
zásob. Podívejte se tedy na příklad Kristiánova denního 
jídelníčku a množství cukru (uvedeného v závorkách) 
v součtu:

ź Snídaně: 200ml kakaa (19g cukru), 40g cereálních 
čokoládových kuliček (10g)

ź Svačina: ovocná přesnídávka 190g (29g), středně 
velký banán (17g)

ź Oběd: 100g vařených těstovin (1g), plátek hovězího 
masa, rajská omáčka (6g)

ź Odpolední svačina: Tvarohový Bobík vanilkový 125g 
(20g), 10ks piškotů (8g), 20g borůvek (2g)

ź Večeře: plátek chleba, máslo, plátek šunky, sýru 
a rajčátka (2g)

Celkem: 114g cukrů! Toto množství cukrů je téměř 
trojnásobné, než by Kristián teoreticky potřeboval. Jiné dítě 
by si možná i s tímto množstvím poradilo, ale při jeho 
konstitučním typu postavy v kombinaci s neaktivitou si tělo 
s touto náloží neumělo poradit a zužitkovat ji. Protože se 
obdobný jídelníček opakoval každý den, každý den byl pak 
Kristián v cukrovém nadbytku, a tak si tělo cukry měnilo na 
tuky a ukládalo do zásob, což se s úpravou jídelníčku a při-
dáním pohybu ukázalo jako funkční řešení Kristiánovy 
nadváhy. 

Uvědomění na závěr: Jak je vidět na příběhu a počtech, 
tak my jako spotřebitelé a konzumenti často vysoce prů-
myslové stravy ani nevíme, kolik do sebe a svých dětí 
dostaneme denně cukru (a to se bavíme jen o cukru a ne 
dalších komponentech výrobků). Nejde o to cukr absolutně 
nepřijímat. Ale jde o to, vybírat jeho vhodné zdroje, kterými 
jsou sladší druhy zeleniny (brambory, mrkev, červená 
řepa…), ovoce, neslazené mléčné výrobky (bílé jogurty, 
zakysaná mléka, neslazený tvaroh)… Pokud ale dětem 
dáváte kupované přesnídávky, piškoty, sladké jogurty a kde 
co všechno, pak alespoň dbejte na jejich dostatečné pohy-
bové aktivity, aby měly možnost cukr z průmyslově zpraco-
vané stravy zužitkovat. A to jsem Vám ani nenastínila obsah 
cukru ve sladkých nápojích a sladkostech…! 

Tak jen ve zkratce: půl litru coly = 53g cukrů; 200ml 
100% džusu = 20g cukrů; půl litr sladké minerálky = 20g 
cukrů, ½ks (50g) tabulky mléčné čokolády = 27g cukrů, 
„snikrska“ = 24g cukrů  atd.

Takže sladké dny i bez přemíry cukru přeje 
Bc. Martina Korejčková, DiS., 

nutriční terapeutka 
www.martinakorejckova.cz, 

t.č.: +420 721 634 113
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Mladosmolivecká slova dřívější

p
Pajtlovat, pajtlovat se – třást něčím, třást se (zimou)

Pabuza – silná dřevěná dlouhá tyč nahoře na fůře sena, slámy, snopů obilí, zpevňoval se tím náklad sena či snopů 
na voze. Byla zpředu i zezadu přivázána provazem ke spodní části vozu a tím upevňovala náklad před spadnutím

Palezdra – velká měchačka

Palousit – rychle něco sníst (spalousit)

Pangejt – příkop u cesty

Píglovat – žehlit. Je to krásně vypíglované

Pléd – velký vlněný šátek 

Podávky – velké trojzubé vidle na nakládání sena, slámy, snopů obilí

Pofírunk – špatné počasí, většinou s větrem a deštěm

Pozitúra – divně oblečený nebo celkově divný (směšný) člověk, který se většinou nikomu nelíbí 

Prubnout – zkusit

Pryčka – správně bryčka – lehký povoz za koně, používaný pouze pro převoz lidí

Pucovat – čistit

Pučtok – jsi blbej jak pučtok – myšleno jako urážka (pučtok je tyč na čistění hlavně pušky)

R
Rajbovat – usilovně a důkladně čistit

Rotyka – „nedělej mi tu rotyku“ – rozruch, zmatek

S, Š
Salup – velký zpravidla vlněný šátek

Skrůpnout, jen tak skrůplo – málo napršet

Šamstr – nápadník, ženich

Šejtrok – sedadlo pro kočího vpředu na voze pro koně

Škatule – krabice, také „stará škatule“ – stará protivná nebo ošklivá žena

Šlajfovat – brzdit

Štráchy – nedělej s tím žádné štráchy – nedělej z toho vědu, nezdržuj se s tím

Štymovat – to mi nějak neštymuje – to nesouhlasí, nebo nesouhlasím s tím

Šupléra – posuvné měřidlo

Šutrák – kámen

Švíkat – šlehat, mlátit do něčeho. Déšť a vítr švíká do okna. Také ve smyslu dělat něco nebo se pohybovat velmi 

rychle – švíkni sebou – udělej to rychle. Ale i švíkl sebou – upadl na kluzkém povrchu. Další význam je i švíkat 
prutem.

Jaroslava Kratochvílová, Marie Báčková
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maminky Aleny, která řešila nadváhu svého syna, kdy se 
domnívala, že mu nabízí zdravé potraviny a jídla, ale její 
syn Kristián i tak postupně nabíral na tělesné hmotnosti. 
Kde byl tedy zakopaný pes?

Maminka Alena zavítala do mojí nutriční poradny s tím, 
že její sedmiletý syn Kristián se neustále postupně zaku-
lacuje a dle paní doktorky by měl zhubnout, protože se 
podle jejího závěru pohyboval již v pásmu nadváhy. Proto 
jsme s paní Alenou probraly dosavadní jídelníček, denní 
režim a pohybové aktivity Kristiána. Paní Alena nevěděla, 
v čem může být chyba, protože byla přesvědčená, že dává 
Kristiánovi dobrá jídla a absolutně mu nedopřávala vůbec 
žádné sladkosti. Krom toho, že Kristián měl přirozeně 
robustnější postavu a také neměl žádnou výraznou pohybo-
vou aktivitu, pak jsem ještě Kristiánově mamince dopo-
ručila i úpravy v jídelníčku. I přesto, že mu nepodávala 
sladkosti, ale dle jejích slov mu dávala „samé zdravé dětské 
potraviny“, tak právě v tomto byl zásadní problém. Nevěřte 
výrobcům vše, co si na potraviny napíšou! Přehlížejte slova 
na obale jako „dětský“ „pro děti“ „cereální“ „cereálie“ a vše 
co nese názvy a výroky lákající nejen děti, ale i rodiče, 
prarodiče atp. Vezmeme-li tedy v potaz to, že na to, že 
Kristián neměl denně výraznou pohybovou aktivitu, pak by 
mu opravdu mělo vystačit 40g cukru denně. Velmi zjedno-
dušeně řečeno – pokud totiž přijímáme cukr v nadbytku 
a tělo si ho nezužitkuje, nespotřebovaný cukr se umí v těle 
přeměnit na tuk a ten se pak dokáže uložit do tělesných 
zásob. Podívejte se tedy na příklad Kristiánova denního 
jídelníčku a množství cukru (uvedeného v závorkách) 
v součtu:

ź Snídaně: 200ml kakaa (19g cukru), 40g cereálních 
čokoládových kuliček (10g)

ź Svačina: ovocná přesnídávka 190g (29g), středně 
velký banán (17g)

ź Oběd: 100g vařených těstovin (1g), plátek hovězího 
masa, rajská omáčka (6g)

ź Odpolední svačina: Tvarohový Bobík vanilkový 125g 
(20g), 10ks piškotů (8g), 20g borůvek (2g)

ź Večeře: plátek chleba, máslo, plátek šunky, sýru 
a rajčátka (2g)

Celkem: 114g cukrů! Toto množství cukrů je téměř 
trojnásobné, než by Kristián teoreticky potřeboval. Jiné dítě 
by si možná i s tímto množstvím poradilo, ale při jeho 
konstitučním typu postavy v kombinaci s neaktivitou si tělo 
s touto náloží neumělo poradit a zužitkovat ji. Protože se 
obdobný jídelníček opakoval každý den, každý den byl pak 
Kristián v cukrovém nadbytku, a tak si tělo cukry měnilo na 
tuky a ukládalo do zásob, což se s úpravou jídelníčku a při-
dáním pohybu ukázalo jako funkční řešení Kristiánovy 
nadváhy. 

Uvědomění na závěr: Jak je vidět na příběhu a počtech, 
tak my jako spotřebitelé a konzumenti často vysoce prů-
myslové stravy ani nevíme, kolik do sebe a svých dětí 
dostaneme denně cukru (a to se bavíme jen o cukru a ne 
dalších komponentech výrobků). Nejde o to cukr absolutně 
nepřijímat. Ale jde o to, vybírat jeho vhodné zdroje, kterými 
jsou sladší druhy zeleniny (brambory, mrkev, červená 
řepa…), ovoce, neslazené mléčné výrobky (bílé jogurty, 
zakysaná mléka, neslazený tvaroh)… Pokud ale dětem 
dáváte kupované přesnídávky, piškoty, sladké jogurty a kde 
co všechno, pak alespoň dbejte na jejich dostatečné pohy-
bové aktivity, aby měly možnost cukr z průmyslově zpraco-
vané stravy zužitkovat. A to jsem Vám ani nenastínila obsah 
cukru ve sladkých nápojích a sladkostech…! 

Tak jen ve zkratce: půl litru coly = 53g cukrů; 200ml 
100% džusu = 20g cukrů; půl litr sladké minerálky = 20g 
cukrů, ½ks (50g) tabulky mléčné čokolády = 27g cukrů, 
„snikrska“ = 24g cukrů  atd.

Takže sladké dny i bez přemíry cukru přeje 
Bc. Martina Korejčková, DiS., 

nutriční terapeutka 
www.martinakorejckova.cz, 

t.č.: +420 721 634 113

Z
D

R
A
V
Á

 V
Ý
Ž
IV

A

SMOLIVECKÉ NOVINY   7/2020 11

Mladosmolivecká slova dřívější

p
Pajtlovat, pajtlovat se – třást něčím, třást se (zimou)

Pabuza – silná dřevěná dlouhá tyč nahoře na fůře sena, slámy, snopů obilí, zpevňoval se tím náklad sena či snopů 
na voze. Byla zpředu i zezadu přivázána provazem ke spodní části vozu a tím upevňovala náklad před spadnutím

Palezdra – velká měchačka

Palousit – rychle něco sníst (spalousit)

Pangejt – příkop u cesty

Píglovat – žehlit. Je to krásně vypíglované

Pléd – velký vlněný šátek 

Podávky – velké trojzubé vidle na nakládání sena, slámy, snopů obilí

Pofírunk – špatné počasí, většinou s větrem a deštěm

Pozitúra – divně oblečený nebo celkově divný (směšný) člověk, který se většinou nikomu nelíbí 

Prubnout – zkusit

Pryčka – správně bryčka – lehký povoz za koně, používaný pouze pro převoz lidí

Pucovat – čistit

Pučtok – jsi blbej jak pučtok – myšleno jako urážka (pučtok je tyč na čistění hlavně pušky)

R
Rajbovat – usilovně a důkladně čistit

Rotyka – „nedělej mi tu rotyku“ – rozruch, zmatek

S, Š
Salup – velký zpravidla vlněný šátek

Skrůpnout, jen tak skrůplo – málo napršet

Šamstr – nápadník, ženich

Šejtrok – sedadlo pro kočího vpředu na voze pro koně

Škatule – krabice, také „stará škatule“ – stará protivná nebo ošklivá žena

Šlajfovat – brzdit

Štráchy – nedělej s tím žádné štráchy – nedělej z toho vědu, nezdržuj se s tím

Štymovat – to mi nějak neštymuje – to nesouhlasí, nebo nesouhlasím s tím

Šupléra – posuvné měřidlo

Šutrák – kámen

Švíkat – šlehat, mlátit do něčeho. Déšť a vítr švíká do okna. Také ve smyslu dělat něco nebo se pohybovat velmi 

rychle – švíkni sebou – udělej to rychle. Ale i švíkl sebou – upadl na kluzkém povrchu. Další význam je i švíkat 
prutem.

Jaroslava Kratochvílová, Marie Báčková
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Bitva Na Vraždě 
aneb jak to před 400 lety bylo

Chcete se stát přímými účastníky velkolepé události? Chcete bojovat s profesionály 
v jedné řadě? A je vám více jak 15 let? Pak neváhejte a přihlaste se na OÚ v Mladém 
Smolivci, mail: ou@mladysmolivec.cz, telefon 371 585 145, 602 175 471. 
Rekonstrukci bitvy bude profesionálně zajišťovat skupina Rytíři Koruny České, z.s. 
a pro velkolepost celé akce sháníme dobrovolníky pro kompars do prvních řad. Každý 
dobrovolník bude oblečen do historického kostýmu, bude zaškolen a před samotnou 
bitvou se bude účastnit dvou zkoušek. V pátek 24. 7. 2020 večer a v soboru ráno 
25. 7. 2020.

Neváhejte a volejte nebo pište nejpozději do 17. 7. 2020, je potřeba zajistit 
30 komparsistů.


